
مستند

گفت و گوی »وطن امروز« با جواد قارایی و آرش جعفریان، مستند سازان موفق طبیعت که کارهای شان با استقبال مخاطبان مواجه شده است

دلبسته طبیعت ایران

دوشنبه 8 اردیبهشت 1399
وطن امروز     شماره 2912

عباس اسماعیل گل: قرار گرفتن برنامه های مستند حیات وحش 
در میان 10 برنامه پرمخاطب تلویزیون و رش�د ش�بکه مستند 
از جهت تعداد مخاطب که بیش�تر متاثر از پخش مستندهای 
طبیع�ت و حیات وحش اس�ت، اهمی�ت و جای�گاه برنامه های 
اینچنین�ی در نظ�ر مخاطب�ان را ی�ادآوری می کن�د. اقبال به 
برنامه هایی از این جنس تا حدی اس�ت که مستند »ایرانگرد« 
در چندمین بازپخش باز هم پرمخاطب می ش�ود و روایت های 
»البرزیست« مورد توجه قرار می گیرد. جنس مستندهای حیات 
وحش و طبیعت به دلیل علاقه ای که در میان آدم ها به طبیعت 
وجود دارد، برای مخاطبان جنب�ه ای درونی و همذات پندارانه 
پیدا می کند. فارغ از این اما طبیعت ناشناخته ایران هم سوژه 
بکر و کار نشده ای است. توجه به مستندهایی از طبیعت ایران 

شاید تا پیش از اوج گرفتن دوباره ایرانگرد، برای چند سال مورد 
غفلت و بی توجهی قرار گرفته بود. تا پیش از تاس�یس شبکه 
مستند امکان پخش برنامه های اینچنینی در شبکه های دیگر 
کمتر وجود داشت و بعد از آن هم تا پیش از دوره جدید، یعنی 
مدیریت س�لیم غفوری بر این شبکه، کمتر از فرصت هایی که 
این شبکه به وجود آورده استفاده می شد. طی 3-2 سال اخیر 

اما این شبکه رشد قابل توجهی داشته است. 
تنوع مستندها و سوژه های مستند و توجه به دایره بزرگ تری 
از مخاطبان این امکان را برای این ش�بکه به وجود آورده است 
که در میان ش�بکه های پرمخاطب تلویزیون باشد. »ایرانگرد« 
و »همس�ایه آس�مان« دو سری مستندی هس�تند که در ایام 
نوروز روی آنتن ش�بکه مستند رفتند و اتفاقا مورد توجه قرار 

گرفتن�د. جواد قارایی، تهیه کنن�ده و راوی »ایرانگرد« بخوبی 
ذائقه مخاطب را می شناسد و جنس روایت هایش عامه پسند و 
بانشاط است. او در کنار نمایش تصویری ناب از طبیعت ایران، 
اقوام را هم بخوبی و بدرستی معرفی می کند و ما را با وجوه کمتر 
شناخته شده ای از مردم ایران آشنا می کند. آرش جعفریان نیز 
جوان مستندسازی است که روایت هایش در »همسایه آسمان« 

آرام و دلنشین است.
این دو البته در کنار کار بزرگی که برای نمایش تصویری جذاب از 
ایران عزیز می کنند، به آموزش فنون و روش های طبیعت گردی 
نیز می پردازند. با جواد قارایی و آرش جعفریان گفت وگو کرد تا 
بیشتر درباره مستندها و البته دلتنگی های شان برای طبیعت 

بکر ایران در این روزهای کرونایی صحبت کنیم.

جواد قارایی، کارگردان و تهیه کننده مستند ایرانگرد:

ونا بیشتر مراقب طبیعت باشیم بعد از کر
آرش جعفریان،  سرپرست گروه مستندساز »البرزیست«:

وز مردم را سفر بردیم در ایام نور
مجموعه مستند طبیعت گردی »ایرانگرد« چند سالی است در فصل های 
مختلف میهمان خانه های مردم و علاقه مندان به مستند است و طی این 
مدت، با اجرا و روایتگری خاص و منحصربه فرد »جواد قارایی« توانس��ته 
مخاطبان بسیاری را برای خود فراهم کند به طوری که استقبال مخاطبان 
عام از مستند »ایرانگرد« موجب شده شبکه های مختلف در ایام نوروز به 
بازپخش این مستند بپردازند که جالب است باز هم مورد توجه مخاطبان 
ق��رار گرفت. به همین بهان��ه »وطن امروز« پای صحب��ت جواد قارایی، 

کارگردان، تهیه کننده و راوی این مستند نشسته است.
***

  جناب قارایی! طی چند وقت اخیر بارها شاهد بوده ایم بازپخش مجموعه 
مستند ایرانگرد با استقبال بالای مخاطبان مواجه شده است؛ به نظرتان 
این مجموعه چه ویژگی هایی دارد که اینچنین مورد اقبال مخاطب عام 

قرار می گیرد؟
اول اینکه بدون شعارزدگی می خواهم بگویم همین که این مستند مورد 
اقبال مخاطبان قرار گرفته اس��ت و طی این سال ها توانسته ایم علاوه بر 
کسب رضایت مخاطبان حرفه ای حوزه مستند، بخش عمد ه ای از مخاطبان 
عام را جذب یک اثر مس��تند کنیم، برای بنده و خانواده بزرگ مس��تند 
ایران افتخار بزرگی است اما اینکه چه مسائلی موجب دیده شدن و مورد 
پسند قرار گرفتن »ایرانگرد« از سوی مردم شده، جدا از لطف خداوند، به 
عوامل مختلفی وابسته است که ساختارشکنی هدفمند در تولید اینگونه 
مستندها مهم ترین علت این اتفاق مهم به حساب می آید. بنده و همکارانم 
در »ایرانگ��رد« تم��ام تلاش مان را کردیم که فضایی صمیمی و واقعی از 
طبیعت بکر کشورمان برای مردم روایت کنیم و از سوی دیگر از به کار 
بردن الفاظ شعارگونه و مبالغه آمیز در روایت منطقه خودداری کردیم تا 

مخاطب همزادپنداری عمیقی با برنامه داشته باشد.
  شما تاکنون 3 فصل از مستند ایرانگرد را جلوی دوربین برده اید؛ در 
این مدت چه راهکارهایی را اندیشیدید که این فصل ها به تکرار نیفتد و 

موجب دلزدگی مخاطب نشود؟
پ��س از پخش هر فصل مجموع��ه »ایرانگرد« ما هم همراه مخاطبان 
قسمت های مختلف مستند را تماشا و سعی می کنیم با یک ارزیابی دقیق، 
نقص ها و اشکالات مختلف را شناسایی و تا حد امکان در فصل های بعدی 
این موارد را رفع کنیم و از س��ویی پس از فصل نخس��ت که مورد اقبال 
مخاطبان قرار گرفت، تصمیم گرفتیم در اقدامی ریس��ک پذیر فصل های 

بعدی را با ریتم تندتر تدوین کنیم.
همچنین تیم تحقیق و پژوهش »ایرانگرد« در انتخاب مناطق مختلف 
وسواس بسیاری به خرج می دهد تا به لحاظ علمی و محیط زیستی هر 

فصل »ایرانگرد« از جاذبه خاصی برای مخاطب برخوردار باشد.
  اغل�ب مخاطب�ان معتقدند یک�ی از نکاتی که »ایرانگرد« را از س�ایر 
مس�تندهای مش�ابه در ح�وزه طبیعت گ�ردی متمایز می کن�د، توجه 
هوشمندانه شما به فرهنگ بومی مردم آن منطقه و شناسایی پیوست های 
فرهنگ ها با شرایط زندگی در آن مناطق است که این موضوع یک مقدار 
برای مستند طبیعت گردی ریسک محسوب می شود و شاید موجب پس 

زدن مخاطبان شود؛ در این باره توضیح می دهید؟
ابتدا باید به این موضوع اشاره کنم که پرداخت به پیوست های فرهنگی 
مردمان مناطق مختلف در مستند »ایرانگرد« از یک انگیزه و دغدغه مهم 
سرچشمه می گیرد، زیرا معتقدم با ادامه روند فعلی بزودی شاهد نابودی 
فرهنگ های اصیل اقوام مختلف کش��ورمان خواهیم بود و همان طور که 
شاهد نابودی منابع طبیعی چون جنگل در کشورمان هستیم، فرهنگ ها 
و خرده فرهنگ های اصیل هم متاثر از س��بک زندگی فعلی، مسیری جز 

نابودی در برابرشان نیست.
بر همین اس��اس بنده با کورس��ویی از امید نسبت به پررنگ تر شدن 
اهمی��ت حفظ فرهنگ های اصیل در مس��تند ایرانگرد اقدام کرده ام که 
ش��اید تلنگری باش��د برای مردم و مس��ؤولانی که در این باره می توانند 
تصمیمات اساس��ی بگیرند که حداقل رون��د نابودی فرهنگ های اصیل 

اقوام را کند کنیم.
  این اندازه از ناامیدی در وجود خالق مس�تند موفق »ایرانگرد« کمی 

عجیب به نظر می آید! 
به نظرم این حد از ناامیدی کاملا واقع بینانه به نظر می رسد. شما کافی 
است نگاهی به حجم زمین خواری ها، ترویج سبک زندگی کاملا صنعتی در 
میان روستایی ها و... بیندازید و در کنار این موارد تصمیمات غیرمسؤولانه و 
ناپخته برخی مسؤولان درباره نگهداری منابع طبیعی و حفظ فرهنگ های 
اصیل اقوام را که مشاهده می کنید، همانند من امید چندانی به ماندگاری 
منابع طبیعی و فرهنگ های اقوام ایرانی نخواهید داشت و در نهایت تمام 
ت��لاش خود را خواهید کرد روند تخریب منابع طبیعی و فرهنگ اصیل 

را با کندی مواجه کنید.

  البته در این میان نباید نقش مسؤولان سیاست گذار و تصمیم گیرنده 
درباره حفظ منابع طبیعی و فرهنگ های اصیل را نادیده بگیریم؛ با توجه 
ب�ه تجربیاتی که طی س�ال ها ایرانگردی در قالب مس�تندهای مختلف 

داشته اید، مهم ترین مشکل در این باره چیست؟
متاسفانه خیلی مواقع می بینیم مسؤولانی برای این حوزه ها برنامه ریزی 
می کنند که شناختی دقیق و علمی از ماجرا ندارند و در نتیجه مسؤولی 
که با حوزه کاری اش کمترین آش��نایی را داش��ته باش��د، هر چقدر هم 
دلس��وز باش��د، نمی تواند کارایی مورد نظر را داش��ته باشد و نتیجه اش 
می شود همین وضعیت فعلی که درباره  اوضاع اسفناک منابع طبیعی و 
نابودی فرهنگ های اصیل ش��اهد آن هستیم، البته این صحبت ها نباید 
موجب شود مردم خودشان را مسؤول ندانند، زیرا همه ما برای تضمین 
سلامتی فرزندان مان موظفیم به سهم خودمان از این گنجینه های ناب 

حفاظت کنیم.
در این میان ذکر این نکته خالی از لطف نیست که نقش آموزش وپرورش 
در این باره می تواند کلیدی باشد، زیرا با فرهنگسازی درباره این موضوعات 
می توان هم مدیران آینده را آنگونه که شایس��ته است تربیت کرد و هم 
اینکه نوجوانان و جوانان را به اهمیت حفظ این منابع و فرهنگ ها آگاه کرد. 
  از این مباحث کمی فاصله بگیریم و به بررسی مستندهای طبیعت گردی 
بپردازیم؛ به نظر می رسد چند سالی است به واسطه درخشش چند مستند 
خاص، به مخاطبان آثار مس�تند اضافه ش�ده است؛ این به ارتقای کیفی 

آثار بازمی گردد؟
طی سال های اخیر مستندهای خوب و مخاطب پسندی در حوزه های 
تاریخی، طبیعت گردی و... توسط مستندسازان جوان و متعهدی ساخته 
شده است اما باید گفت یک مستند خوب از چند ویژگی خاص برخوردار 
است که یکی از مهم ترین آنها مدیریت قوی و مسؤول بودن مستندساز 
است ولی مهم تر از همه دغدغه مند بودن عوامل تولید مستند است که 
تاثیرگذارترین ویژگی یک مستند خواهد بود، زیرا مستندی که دغدغه 
اصلی مستندساز نباشد، اگر با حرفه ای ترین عوامل و امکانات هم ساخته 
شود، به دل مخاطب نمی نشیند. خوشبختانه چند وقتی است مستندهای 
دغدغه مند بسیاری ساخته شده است که اتفاق مهمی برای مستندسازان 

کشور محسوب می شود.
  معمولاً در حوزه مستندسازی با موضوع طبیعت گردی، مخاطبان آثار 
داخلی را با نمونه های  خارجی مقایسه می کنند؛ این موضوع مستندهای 

شما را تحت تأثیر قرار نداد؟
شاید در فصل اول برنامه »ایرانگرد«  مقایسه شدن با مستندهای مطرح 
خارجی برایم اهمیت داشت اما رفته رفته که »ایرانگرد« با تبدیل شدن به 
یک برند، جایگاه اصلی خود را میان مخاطبان پیدا کرد، دیگر این موضوع 
هیچ اهمیتی برایم نداشت، البته این سخنم به این معنا نیست که نباید 
آثار خارجی را تماشا کرد، اتفاقا یک هنرمند برای پیشرفت باید بهترین 

و حرفه ای ترین آثار مرتبط با حوزه فعالیتش را رصد کند.
یک واقعیت را هم باید در نظر بگیریم که مستندسازی ایران تا چند 
سال پیش از جایگاه رفیعی در میان مستندسازان برتر جهان  برخوردار نبود 
اما خوشبختانه چند سالی است با ورود نسل جدید از جوانان دغدغه مند، 
مستندهای تولیدی به لحاظ کیفی رشد خوبی داشته است و کم کم مستند 

ایران جایگاه اصلی خود را در دنیا پیدا خواهد کرد.
  ب�ا ای�ن حال قبول دارید در همین چند س�ال اخیر هم مس�تندهای 
طبیعت گردی در کش�ور از تنوع برخوردار نیستند و به لحاظ ساختاری 

خیلی شبیه به هم به نظر می رسند؟
این موضوعی که ش��ما گفتید از عدم رعایت حق کپی رایت نش��أت 

می گیرد که صرفا به حوزه مستندسازی در سیما مربوط نمی شود.
متاسفانه برخی دوستان منتظرند ببینند چه اثری مورد پسند مردم 
قرار می گیرد که بلافاصله در اقدامی غیراخلاقی نس��بت به کپی برداری 
اقدام کنند که متاس��فانه این موضوع ب��رای »ایرانگرد« صدق می کند و 
حتی شاهد بودیم عینا قاب بندی ها و برخی دیالوگ های »ایرانگرد« را در 
برنامه شان کپی کرده اند و هیچ اتفاقی هم نیفتاده است، متاسفانه با این 
روند هم به پول بیت المال خیانت می شود و هم در حق یک تیم خلاق و 
زحمتکش جفا می شود که امیدوارم دیگر شاهد اینگونه اتفاق ها در هیچ 

حوزه هنری نباشیم.
  سخن پایانی... 

در پایان می خواهم در این ایام سختی که ویروس کرونا زندگی مردم 
را تحت تاثیر قرار داده، ضمن آرزوی تندرس��تی برای مردم کشورم، این 
نکته را بگویم که شاید الان بیشتر از هر زمان دیگری دل مان برای نابودی 
طبیعت بکر مناطق سرزمین مان بسوزد و حالا که نمی توانیم به این مناطق 
سرک بکشیم، بیش��تر قدر این نعمت خدادادی را بدانیم و ان شاءالله در 

دوران پساکرونا برای حفظ آن تلاش بیشتری کنیم.

گروه مستندس��از »البرزیست« چند سالی است با تولید مستندهای 
مختلف در شبکه های گوناگون نامی آشنا برای علاقه مندان مستندهای 
طبیعت گردی با محوریت س��فر محس��وب می ش��ود. »وطن امروز« در 
گفت وگو با آرش جعفریان، سرپرست این گروه مستندساز ضمن بررسی 
بیشتر فعالیت های این گروه به چالش های مستندسازی طبیعت گردی 

در کشور پرداخت.
***

  آقای جعفریان! با ابتدا درباره فعالیت های گروه »البرزیست« توضیح دهید.
گروه »البرزیس��ت« تاکنون 50 قس��مت 50 دقیقه ای با محوریت میراث 
طبیعی و با عناوینی چون »دروازه خورشید«، »سیستان وبلوچستان«، »پرچم 
بالاست«، »کویر مرکزی و کوهستان البرز شمالی«، »دو برار«، »کوهنوردی در 
البرز شرقی«، »خزر تا خلیج فارس« و... در شبکه های مختلف سیما روی آنتن 
برده است و همچنین مستند »همسایه آسمان« نیز به عنوان جدیدترین ساخته 

گروه البرزیست بعد از ماه مبارک رمضان مجددا پخش خواهد  شد.
  در مجم�وع از بازخوردهای مخاطبان نس�بت به مجموع�ه تولیدات گروه 

البرزیست راضی هستید؟
بله! استقبال مخاطبان از این مستندها برای مان رضایتبخش بوده است که 
این مسأله کار ما را در ادامه راه تولید بسیار سخت تر می کند حتی شاهد بودیم 

برخی سکانس های مستند بارها در شبکه های اجتماعی بازپخش شده است.
در مجموع باید گفت، استقبال از برخی مستندها، مدیران شبکه مستند را 
مجبور به بازپخش آن می کند، به عنوان مثال، مستند »همسایه آسمان« که در 
ایام نوروز از شبکه مستند پخش شد، به علت همزمانی پخش با سریال »پایتخت 
6« تا حدودی ما را با چالش تعداد مخاطب مواجه کرده بود اما طبق اطلاعات 
واصله از بررسی های مختلف با همین شرایط هم، مخاطبان قابل توجهی این 
مستند را دنبال کردند و به خاطر همین استقبال قرار بر تکرار آن پس از ماه 

مبارک رمضان شد.
  محور اصلی اغلب مستندهای شما بر »سفر و مسافرت« استوار است، برای 

تأکید بر این مسأله دلیل خاصی وجود دارد؟
ببینید! تجربه ثابت کرده است اقشار مختلف مردم با هر سلیقه و روحیه ای 
که دارند عاش��ق سفر و چالش های آن هستند زیرا مسافرت برای همه مردم 
موضوعی شیرین است و ما هم »سفر« را محوریت اصلی مستندهای مان قرار 

می دهیم اما با رویکردی متفاوت.
  بیشتر توضیح می دهید؟

در اغلب مستندهای مختلف، مخاطب خیلی درگیر جاذبه ها و چالش های 
سفر نمی شود و این مستندها بدون مقدمه خاصی مخاطب را به منطقه مورد نظر 
می رسانند اما در گروه »البرزیست« در مستندهای مان سفرهای طولانی مدتی را 
داشتیم که برخی از این سفرها به 60 روز هم می رسید که مخاطبان با بیشتر 
لحظات سخت و شیرین این سفر با گروه مستندساز همراه می شدند و به نظرم 
این همذات پنداری مخاطب با عوامل تولید به جذابیت بیشتر مستندها کمک 

شایانی کرده است.
  از این سفرهای ماجراجویانه چه تجربیات جدیدی کسب کردید؟

در این مس��تندها خیلی از پرسش های ما به عنوان مستندساز طبیعت و 
ایرانگردی پاسخ داده شد و نکات جدید زیادی در تعامل با مخاطب یاد گرفته ایم 
که به کارگیری این نکات می تواند به ارتقای سطح کیفی مستندهای مان کمک 

فراوانی کند.
  ش�ما در مس�تندهای تان خیل�ی به گونه ه�ای حیوان�ات مناطق مختلف 
نمی پردازید، به نظر ش�ما پرداختن به این مس�أله به جذابیت های کار اضافه 

نمی کند؟
اینکه در یک مستند به طور مستقیم و خاص به گونه های مختلف جانوری 
پرداخته شود مختص برنامه های شبیه »راز بقا« است که البته اینگونه مستندها 
هم طرفدارهای پروپاقرص خود را دارد اما ما در مستندهای خود به دنبال این 
موضوع نبودیم، مگر آنکه به گونه خاصی از یک حیوان در قسمتی از مستند 
اش��اره ش��ود که این موضوع هم با نگاه تعامل انسان ها با آن حیوان پرداخته 
می شد زیرا در مس��تندهای گروه البرزیست حلقه اصلی چالش ها و جاذبه ها 

»سفر و طبیعت گردی« است.
  اگر بخواهیم کمی نگاه آسیب شناسانه به مستندهای طبیعت گردی داشته 
باشیم، برخی اعتقاد دارند اینگونه مستندها خیلی بیش از حد مجری محور شده 
است که این موضوع به مستند لطمه وارد می کند، نظر شما در این باره چیست؟

متاس��فانه انگار ذائقه برخی مدیران تلویزیون به س��لیقه های برنامه سازان 
و مستندس��ازان غلبه کرده اس��ت به طوری که شاهدیم در اغلب مستندهای 
طبیعت گردی و مستندهایی با محوریت سفر، بیشتر از آنکه شاهد اتفاق های 
سفر باشیم، کلوزاپ مجری برنامه جلوی چشمان مان است که با صحبت کردن 
بی وقفه برخی مواقع مخاطب را آزار می دهد و حتی مجری خیلی بیش��تر از 
جاذبه های طبیعت دیده می شود و این مجری محوری در مستندها تبدیل به 
پاشنه آشیل شده است که ما در مستندهای مان تمام تلاش مان را کرده ایم که 

از این موضوع فاصله بگیریم.
  معمولا در حوزه مستندس�ازی با محوریت »سفر« مخاطبان حرفه ای آثار 
داخلی را با نمونه های مشهور خارجی مقایسه می کنند، این موضوع مستندهای 

شما را تحت تأثیر قرار نداد؟
در وهله اول باید بگویم از آنجا که ما ایده های خود را از هیچ برنامه خارجی 
کپی نکردیم، سعی کردیم کاملا برنامه ای با سبک و سیاقی ایرانی بسازیم و خیلی 
دغدغه مقایسه شدن را نداشتیم اما به هر حال این اتفاق به لحاظ کیفی برای 
برخی مخاطبان حرفه ای می افتد که در این میان بیان 2 نکته ضروری است، 
یکی آنکه در اغلب مستندهای سفرگونه خارجی، برنامه سازان بیشتر فرهنگ 
مردمان آن منطقه را به تصویر می کشند تا جاذبه های گردشگری و طبیعت گردی.
دوم آنکه فراموش نکنیم از حدود 70 س��ال پیش برنامه سازان کشورهای 
صنعتی با بهره گیری از بهترین امکانات زمان خود، به تولید برنامه های این چنینی 
دست زده اند و مستندسازهای ما چند سالی است در این مسیر کسب تجربه 
می کنند و انصافا نمی توان انتظار خروجی یکسان از این دو دسته داشته باشم اما 
از حق نگذریم طی این سال ها مستندهای قابل تاملی در حوزه طبیعت گردی و 

»سفرگردی« از سوی مستندسازان کشورمان به تولید رسیده است.
  آق�ای جعفری�ان! همان طور که مس�تحضرید طی چند م�اه اخیر به خاطر 
جلوگیری از شیوع ویروس کرونا، سفرهای بین شهری بسیار کمتر شده است، 
با توجه به این موضوع پخش مستندهای طبیعت گردی در این ایام را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
اجازه بدهید قبل از اینکه بخواهم پاسخ پرسش شمار را بدهم با ذکر یک 
مثال به روشن شدن این موضوع کمک کنم؛ در ایام نوروز که قرار بود مستند 
»همسایه آسمان« روی آنتن برود، با چالشی دوگانه برای پخش یا عدم پخش 
آن مواجه بودیم، از سویی برخی مدیران معتقد بودند مبادا با پخش این مستند 
برخی تهییج شوند و به رغم ممنوعیت ها به سفرهای برون شهری بروند اما از 
سوی دیگر عده ای بر این باور بودند در ایام تعطیلات که مردم در خانه مانده اند، 
پخش این مستند به عاشقان سفر کمک می کند با همذات پنداری با برنامه تا 
حدودی دلتنگی های خود را رفع کنند که خوشبختانه نظریه دوم غالب شد 
و این مجموعه به پخش رسید و ما هم در حین پخش برنامه که قبل از ایام 
ش��یوع کرونا ضبط شده بود مرتبا زیرنویس می رفتیم که تولید این برنامه به 
قبل از ایام ش��یوع کرونا بازمی گردد تا برای برخی مخاطبان سوءتفاهم پیش 
نیاید اما در مجموع شخصا معتقدم اغلب مردم از فرهنگ بالایی برخوردارند که 

با پخش یک مستند طبیعت گردی برای انجام سفری غیرقانونی اقدام کنند.
  سخن پایانی...

دوست دارم از همین تریبون به همه مردم عزیز کشورم یادآوری کنم ان شاءالله 
در دوران پساکرونا، ایرانگردی را اولویت سفرهای خود قرار دهند. اینکه برخی ها 
به  خاطر تمکن مالی و با انگیزه های مختلف، مرتب به سفرهای خارجی می روند، 
فی نفس��ه هیچ ایرادی ندارد اما واقعا صدحیف است که کسی جاذبه های بکر 
طبیعی و مناطق خاص گردشگری کشورش را از نزدیک نبیند ولی به کشورهای 
مختلف س��فرهای گردشگری داشته باشد، زیرا شاهد آن هستیم به رغم همه 
محدودیت ها و تحریم ها بس��یاری از گردش��گران خارجی با چه ذوق و شوقی 
برای تماشای جاذبه های تاریخی و گردشگری به کشورمان سفر می کنند که 
این موضوع نشان از جایگاه ایران در بحث جاذبه های تاریخی و گردشگری است.


